
Vazeny pane predsedo, vazenl clenove Akadernickeho snernu,

bohuzel zde dnes nemohu byt. Vy dobre vite, ze na setkanl s varni se
nikdy neomezuji na pouha zdvofilostnl klise. Ze se nikdy nevyhybarn
diskusi nad vaznyrni otazkarni, ktere vyvolava potreba hlubokych zrnen v
ceske vede a vyzkumu. Dovolte mi tedy byt i v teto zdravici konkretnl a
vyuzlt teto pfllezitosti, abych vas - nikoli poprve - oslovil s pfedstavou
budoucnosti vedy v tete zemi.

Zacnu tim, na cern se bezpochyby vsichni shodneme: Veda, vedecke
poznatky a praktlcke vysledky, ktere z nich plynou, to neni pouze
dulezity kllc k budoucnosti. Je to kllc, bez nejz si uspesnou budoucnost
tete zerne nelze ani predstavit, natoz ji realizovat.

Chci vas opet ujistit, ze tate vlada si tento fakt jasne uvedornuje. Proto
postupne realizujeme reformu vyzkurnu, vyvoje a inovad, ktera svoji
hloubkou a komplexnosti nerna od roku 1989 obdoby. Verim, ze i na
potrebe zrneny se shodneme.

To, pro co vas chci ziskat, je rarncova podoba, zakladnl obrys tete
zrneny. Rikam urnyslne rarncova, protoze nase reforma neni a nernuze
byt niclm jinym, nez stanovenim pravidel, nalajnovanlrn hriste. Skutecna
zrnena, co se tyka obsahu a vysledku, je na vas. Tato vlada obecne
uprednostnuje osobni iniciativu a aktivitu. Jak by mohla pristupovat jinak
k diskusi s telesern tak bytostne svobodnym, jakym je akadernicka obec?
S telesern, ktere je historicky spjato se samotnyrni zdroji nasi svobody?

Nase reforma nenf zadnyrn konstruktem spadlyrn s nebe, nenf to detailnf
statnl plan vyzkurnu a vyvoje, ktery stacl plnit a uspech se dostavi sam.
Nechceme yam nic diktovat. Naopak. Nase reforma je vysledkern
empirie, cerpa ze zkusenostl svetovych i nasich vedcu, jejim diem je
zajistit yam pfllezitost k uspechu, nikoli se snazit uspech nadekretovat.

Zakladnirn kamenem reformy je vyrazne zvysit efektivitu financovanl
vyzkurnu, vyvoje a inovaci. To znarnena soustredit vice jak verejnych,
tak soukrornych prostiedku do zakladnlho vyzkumu, kterY dosahuje
excelence ve svetovem merltku a do aplikovaneho vyzkurnu, ktery rna
merltelne vysledky v podobe rustu konkurenceschopnosti.



Jednoduse receno, zakladnlrn diem reformy je zajistit, ze uspech se
bude vyrazne lisit od neuspechu Vim, ze ne vsichni z vas prijimaji tento
zakladnl princip. Je to bohuzel i kvuf rnyturn a poplasnyrn zpravarn, ktere
o reforrne kolujl,

Jednim z tech mytu je obava, ze reforma podporuje aplikovany vyzkurn a
spolupraci s prumyslern na ukor zakladniho vyzkurnu. Predpokladam, ze
tento strach rna puvod v pfedsudku, ze kazda vlada dava prednost
okarnzityrn ekonornickyrn pflnosum pfed cistou vedou. V predsudku,
ktery vychazl z vasich spatnych zkusenostl s predlistopadovyrnf, ale i
polistopadovyrni vladarni.

Tato obava ale vubec neni narniste. Jak jsem rekl, naslrn zakladnlrn
principem je duraz na svobodu a osobnl aktivitu. Snaha uprednostnlt
jeden typ vyzkurnu na ukor druheho by byla v rozporu s tirnto principem,
v rozporu s principem rovnosti pfllezitosti. Ostatne v Rade pro vyzkurn a
vyvo] zasedaji ti nejvyznarnnejsl predstavitele jak zakladnlho, tak
aplikovaneho vyzkurnu, coz je zarukou vyvazenosti.

I Jestlize se v Reforms 0 aplikaclch a inovadch opravdu mluvi nejvice,
neni to proto, ze by tate oblast rnela byt selektivne zvyhodnena. Jak ale
jiste vlte, prave ve schopnosti prenaset vysledky vyzkurnu a vyvoje do
praxe marne nejvetsl problem.

Znacna cast toho, co se vydava za aplikovany vyzkurn, je totiz ve
skutecnosti spatny zakladnl vyzkurn. Nepfinasl ekonornicke efekty a
rnlsto toho produkuje clanky v reqionalnlch sbornlclch nebo vyzkurnne
zpravy, ktere nakonec nikdo necte. Proto musime spojit apllkovany (a
prave jenom aplikovany) vyzkurn a vyvo] s byznysem. Verejna podpora
aplikovaneho vyzkurnu bude zalozena na kofinancovanl ze strany
soukrornych uzivatelu. To je zakladern pripravovane Technolopicke
agentury, ktera bude pochopitelne otevrena i tymum z AV CR. Rozhodne
vice nez soucasna ministerstva.

U zakladniho vyzkurnu je to jinak. Zde rnotivacnl system jiz existuje a
vytvofila ho sama svetova vedecka obec. Vlada by sotva mohla vymyslet
lepsl system hodnoceni kvality zakladnlho vyzkumu, nez jakyrn jsou
odborne vedecke publikace.

Uz z tohoto rozdelenl je zrejrne, ze vlada si uvedomu]e rozdllne
postaveni zakladnlho a aplikovaneho vyzkurnu. Cista veda je a dlouho
bude daleko vice zavisla na verejnych prostredcich.



Na dukaz, ze vlada zakladnl vyzkum nediskriminuje, uvedu alespon
jeden prlklad. Rozpocet Grantove Agentury CR coby dominantniho zdroj
uceloveho financovanl zakladnlho vyzkurnu se v souladu s Reformou
vyrazne navysl. V roce 2008 Grantova agentura rozdelila 1,5 miliardy,
v roce 2009 to bude ternef 1,8 miliardy a v roce 2010 jiz 2 miliardy a
pokud se nic zavazneho nestane, v roce 2011 kdy bude implementace
reformy temer u konce to bude jiz 2,3 miliardy.

Toto zvysenl bude rnozne mimo jine i diky tomu, ze se prostredky zatlrn
roztrousene po jednotlivych resortech soustredl pod jednu strechu, pod
jedna pravidla rozdelovani a pod jednu prlsnou kontrolu. Pritorn vyse
institucionalnlho financovanl zustane po zrusenl vyzkumnych zarneru na
zhruba stejne urovni - cca 10 mId. Ty vsak budou v souladu s pravidly
EU rozdelovany ptedevslm verejnym vyzkurnnyrn lnstituclm a vysokyrn
skolam.

Je tedy zrejrne, ze dotace zakladniho vyzkumu se nebudou snizovat, ale
naopak. Neni treba se bat, ze bude klesat napfiklad rozpocet
spolecenskych a humanitnich ved, Pouze vetsi dll kolace zlskajl ti, kteri
dosahuji lepslch vysledku.

Vratlrn se nyni k tomu, co jsem rekl na zacatku, Arnbicl vlady neni vedu
ridit, ale pouze stanovit pravidla. Pravidla, ktera rozslt! prostor
svobodneho badanl. Pravidla, ktera podpof svetovou excelenci, ci
alespori slusnou evropskou kvalitu. A nyni si dovolim otazku srnerem
k yam: kdo jiny by mel z techto zrnen profitovat, kdyz ne Akademie ved?

Vsichni virne, ze budoucnost zakladnlho vyzkurnu naprosto zasadne
zavisl na spolupraci Akademie ved a verejnych vysokych skol.
Akademie pfitorn taha za kratsl konec provazu. Vysoke skoly jsou
schopny teoreticky prezit i z prostredku na vyuku, kdezto AV zadne jine
nez vyzkumne penlze nerna a mit nebude. Reforma dava Akademii ved
rnoznost ziskat diky excelenci vetsl dil z verejnych prostredku na
vyzkurn. Coz ji urnoznl byt daleko atraktivnejslrn partnerem pro vysoke
skoly a perspektivnejslm zarnestnavatelem pro vedecky dorost.

Akademie ved predstavuje v mnoha aspektech to nejlepsl v ceske vede.
Nejen co se tyka vlastniho vyzkumu, ale i relativne pruzne a
nebyrokraticke organizace. Proto se nemusi obavat, ze reforma klade
takovy duraz na excelenci, konkurenci a efektivitu. Naopak.



Opravdu si nemyslfm, ze je v zajrnu Akademie ved branit se zrnenarn.
Delarne je proto, ze varn verfme, ze varn chceme dat vetsl moznost
uspet. Verim, ze stejnou duveru, jakou rna vlada ve vas, date vy reforms.
Nebude to totiz tento kabinet, kdo bude skllzet jejiho plody uspechu.
Budou to obcane Geske republiky. Budete to vy, protoze reforma varn
nablzi dlouhodobou perspektivu, nikoli jen nadeji na vetsl ballk penez v
pfedvolebnlrn roce.

Pozoruji, ze Akademie ved dlouhodobe zaujlrna k politice a jakyrnkoli
zrnenarn postoj pasivni rezistence. Mozna jsou za tim trpke zkusenosti z
doby pred listopadem i z 90. let. Ale vzajemnou neduverou pouze
konzervujeme neblahy status quo. Nic prece nernuze byt vedeckernu
rnyslenl vice cizlho nez udrzovanl starych poradku, nez strach vstoupit
na neprobadanou pudu, nez snaha udrzet zlskane pozice a nesnazit se
ziskat nove.

Verfm, ze nove vedeni Akademie ved, ktere dnes zvolfte, bude otevreno
spolupraci na reforrne a rnyslence na zmenu. Tu zmen~ ceska veda I ~

potFebuje dlouho. Sance na ni nyni pfichazl poprve po dvaceti
svobodnych letech. .Kdo, kdyz ne my? Kdy, kdyz ne ted'?"


